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a r m a n m e l i . i r نماینده اهواز در مجلس: 

 »موشک های روسی« 
گفت وگــودر جنگ بر سر ما فرود آمد

مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
رودست مسكو رو نخوريم؛ - درگيری 

اسراييل با سوريه، باهدف تخريب برجام
  تصمیم گیری درباره مذاکرات برعهده شورای عالی 

امنیت ملی است نه مجلس
 ایران هم برجام را احیا کند هم با روسیه رابطه داشته باشد

گــــزارش

آرمان ملی: موضع ایران در جنگ 
میان روسیه و اوکراین هم موضع گیری به 
نفع طرفین بود و هر دو کشور را دعوت به 
تعامل و پایان درگیری کرد. از سوی دیگری 
کارشناسان سیاسی بر این اعتقادند که 
جنگ روسیه و اوکراین بر روند مذاکرات 
احیای برجام اثر می گذارد. اما اختلاف آنها 

در شدت و ضعف این تاثیرگذاری است. 
 نمایندگان چه موضعی دارند

نمایندگان مجلس هم بعضا رویکرد 
بی طرفی را در مواضع خود درباره جنگ 
روسیه و اوکراین و تاثیرش در مذاکرات 
پیش گرفتند اما گاهی انتقادات از موضع 
دیگری مطرح می شد مانند دیروز که سید 
احمد آوایی عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس گفت: توافق در 
برجام تنها به نفع ملت ایران است. هیچ 
کشوری نمی خواهد ما به تفاهم برسیم، اگر 
ایران تحریم باشد همه از آن سود خواهند 
برد و تنها مردم ایران ضرر می کنند. نماینده 
دزفول در باب مذاکره مستقیم با آمریکا 
گفت: اگر مذاکره مستقیم گره از مشکلات 
باز کند هیچ وقت ایران مخالف با آن نیست، 
به این شرط که از حل آن اطمینان خاطر 
داشته باشیم، ولی در این زمینه اجماع وجود 
ندارد. در مقاطعی مشاهده کردید ایران به 
همه تعهداتش عمل کرد، اما آن ها قرارداد 
را پاره کردند با این وجود من معتقدم اگر 
گره باز شود مذاکره مستقیم هیچ اشکالی 
ندارد. در این باره سید احمد آوایی عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس، در خصوص آینده برجام با وجود 
شرط روسیه، گفت: به آینده برجام خوش 
بین هستم. توافق در برجام تنها به نفع ملت 
ایران است. هیچ کشوری نمی خواهد ما به 
تفاهم برسیم، اگر ایران تحریم باشد همه از 
آن سود خواهند برد و تنها مردم ایران ضرر 
می کنند، لذا هیچ کدام تمایل ندارند مشکل 
حل شود. با این حال من به آینده بدبین 
نیستم. تیم ایران زحمت خود را کشیده و 
تلاش می کنند و تا آنجا که بتوانند در جهت 
احقاق حق ملت ایران کوتاهی نمی کنند. 
آوایی از پیش بینی رفتار روسیه در دقیقه 
نود در مذاکرات گفت: شرط روس ها را 
در دقیقه نود دور از انتظار نمی دیدم. من 
هیچ گاه به روس ها خوش بین نبودم. من 
نماینده مردم دزفول هستم، در طول جنگ 
این موشک های روسی بودند که بر سر ما 
فرود آمد. وی ادامه داد: در بحث برجام هم 
اقدام ترامپ را کمتر کسی حدس می زد؛ 
وجود ترامپ برای همه ی دنیا ضرر داشت. 
این ایران بود که طبق توافق عمل کرد و در 
نهایت آمریکا به زیر میز زد. عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در 
خصوص استقلال تیم مذاکره کننده با وجود 
شرط روسیه افزود: در مقاطعی اختلافات 
صورت می گیرد و به علت یکسری نقاط 
مشترک گاهی اوقات ائتلاف نسبی صورت 
می گیرد، اما این به معنای عدم استقلال 
نیست. نماینده مردم دزفول در باب مذاکره 
مستقیم با آمریکا گفت: اگر مذاکره مستقیم 
گره از مشکلات باز کند هیچ وقت ایران 
مخالف با آن نیست؛ به این شرط که از حل 
آن اطمینان خاطر داشته باشیم، ولی در 
این زمینه اجماع وجود ندارد. در مقاطعی 
مشاهده کردید ایران به همه تعهداتش 
عمل کرد، اما آن ها قرارداد را پاره کردند. 
با این وجود من معتقدم اگر گره باز شود 
مذاکره مستقیم هیچ اشکالی ندارد. پیش 
از او هم نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی گفت: قرائت خاص روسیه 
در جریان مذاکرات برجامی نشان می دهد 
این کشور نیاز دارد تنش هایی در منطقه 
وجود داشته باشد، مخصوصا تنش ها در 
حوزه هسته ای تا بتواند افکار عمومی جهان 
را نسبت به رویکردش به مسائل منطقه ای 
منحرف کند. شهریار حیدری درباره این که 
روسیه در حین مذاکرات برجامی از آمریکا 
تضمین کتبی برای روابط اقتصادی با ایران 
بعد از احیای مجدد برجام خواسته است و 
اینکه چرا امروز روسیه این گونه در آستانه 
احیای مذاکرات برجامی اقدام می کند، 
گفت: واقعیت این است که یکی از طرف های 
برجامی ما روسیه است و نقش این کشور در 
مذاکرات محوری است، توقع ما هم این بود 
که روسیه به عنوان یک کشور همسایه باید 
یک مقداری صادقانه تر نسبت به کشورهای 
دیگر در برجام نقش ایفا کند. نایب رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ما به 
هیچ کدام از کشورها در برجام اعتماد لازم 
را نداشته و نداریم چرا که واقعیت این است 
که هر کدام از این کشورها به دنبال منافع 
خودشان بوده و هستند. جلیل رحیمی 
جهان آبادی نماینده تایباد هم نوشت: 
»توسل به زور در روابط بین الملل و حمله 
پیشگیرانه با هر بهانه و استدلالی؛ مجوز 
مشروع در حقوق و روابط بین الملل ندارد. 
اشغال اوکراین و کشتار مردم نقض آشکار 
منشور سازمان ملل، نقض آشکار حقوق 
بشر و نقض و تهدید علیه صلح وامنیت 
بین المللی است. نه به جنگ  اوکراین - 

روسیه. نه شرقی نه غربی.«

آرمان ملی- حمید شجاعی: صداوسیما در 
دوره رئیس جدید خود تغییر و تحولات زیادی به 
خود می بیند که شاید در زمان روسای پیشین در 
مورد آنها صحبتی هم به میان نمی آمد و اگر هم 
در مورد آنها صحبت می شد عزمی عملیاتی برای 
اجرای آنها وجود نداشت. اما پیمان جبلی در مدت 
زمان حضور خود در جایگاه ریاست ساختمان 
شیشه ای جام جم نشان داده که باید بیش از این 
منتظر تغییرات و تحولات در بخش های مختلف 
سازمان صداوسیما باشیم. چه اینکه تغیرات 
اخیر به بخش های خبری کشیده شده و گویا 
قرار است که همه بخش های خبری در شبکه 
خبر ادغام شوند. اما شاید نکته مهمی که طی 
روزهای گذشته پیرامون جام جم نشینان مطرح 
شد خبری بود در خصوص نامه نگاری رئیس جمهور 
با مقام معظم رهبری در خصوص گلایه از عملکرد 
معاونت سیاسی صدا وسیما که گرچه این مساله در 
شبکه های مختلف اجتماعی و فضای مجازی بازتاب 
زیادی داشت اما زمانی نگذشت که شایعه بودن این 
خبر تایید شود و روابط عمومی ریاست جمهوری 
این مطلب را تکذیب کند. آنچه که مسلم است امروز 
صدا وسیما به عنوان رسانه ای که باید در قالب ملی 
ظاهر شود و همه نظرات و دیدگاه ها را پوشش دهد 
کار سختی در رقابت با شبکه های اجتماعی دارد و 
جبلی و مردانش باید بتوانند با طرحی نو درصدد 
جلب و جذب مخاطبان از دست رفته و کاهش 

یافته بر آیند. 
 تغییرات جدید صدا وسیما

انتظار می رفت که پس از روی کارآمدن پیمان 
جبلی به ریاست صداوسیما تغییرات مختلفی 
در این سازمان رخ دهد و از تغییر افراد تا تغییر و 
تجمیع برنامه ها را شاهد باشیم. لذا در همین راستا 
به نظر می رسد تاکید بر ضرورت تحول در صدا و 
سیما و رویکرد چابک سازی سازمان صداوسیما که 
چند بار در سخنان جبلی رئیس جدید این سازمان 
هم مطرح شده با جدیت دنبال می شود. چنانکه 
پیش از این نیز صحبت هایی مطرح می شد در این 
خصوص که دو معاونت سیما و صدا که به ترتیب 
وظیفه تأمین محتوای تلویزیون و رادیو را برعهده 

دارند، در یکدیگر ادغام شوند و معاونت تازه ای 
برای تامین محتوای شبکه های سراسری سیما و 
رادیو با عنوان مرکز صدا و مرکز سیما تشکیل شود. 
هر چند که این تغییرات شکلی ادامه یافت و طی 
چند وقت اخیر نیز شاهد تغییرات دیگری در حوزه  
معاونت سیاسی و بحش های خبری سازمان صدا 
و سیما بودیم. چنانکه طی روزهای گذشته شاهد 
حذف بخش های خبری »22:30« شبکه دو سیما، 
»19:30« از شبکه یک سیما و برنامه »تیر امشب« 
از شبکه خبر بودیم که در نوع خود حرکتی قابل 
تامل بود. هر چند روند تحولات اخیر در صداوسیما 
نشان می دهد تغییرات چه در بخش خبری و 
چه بخش های دیگر ادامه خواهد داشت. بخش 
خبری »ساعت 19« یکی از قدیمی های بخش 
خبری تلویزیون به شمار می  رفت که همچون 
بخش خبری ساعت »22:30« دو دهه روی آنتن 
تلویزیون بودند اما به دلیل تصمیمات اتخاذ شده 
اخیر گویی این بخش های خبری در یک طرح 
متمرکز به شبکه خبر کوچ خواهند کرد و در آنجا 
ادامه فعالیت خواهند داد. البته مدت هاست بحثِ 
تغییرات و تحولات در معاونت سیما و شبکه های 
تلویزیونی مطرح است و همواره گزینه های 
مختلفی معرفی می شوند اما هیچ وقت پیمان 
جبلی در جایگاه ریاست این سازمان این نکات را 

نه تأیید و نه تکذیب کرده است. به نظر می رسد با 
این تغییرات و تحولات و ادغام ها که احتمالاً جهش 
بیشتری خواهد داشت و شبکه های سراسری به غیر 
از بخش های تخصصی خبری مثل شبکه خبر، 
بیشتر روی ساخت برنامه ها و سریا ل های نمایشی 
متمرکز شوند. این در حالی است که این تغییرات 
با بخش های خبری تلویزیون در شبکه یک و شبکه 
خبر آغاز شد و حتی سایت شبکه خبر معاونت 
سیاسی نیز از دسترس خارج شده است و کاربرانی 
که به آدرس آن مراجعه می کنند، به آدرس سایت 
خبرگزاری صداوسیما هدایت می شوند. حال با 
باز شدنِ کنداکتورِ سیما و کوچِ اخبار یکی پس 
از دیگری، باید دید مدیران و دست اندرکاران، 
ترکیب و چیدمان بهتری برای کنداکتور سیما 
خواهند داشت؟ از طرفی پیمان جبلی بعد از 
تغییرات و تحولات خبری به سراغِ سیما می رود و 
یا بخش های دیگر؟ این در حالی است که سه شنبه 
سودابه حسنی دخت مجری و گوینده شبکه خبر 
1۵ ویدئویی در صفحه اینستاگرام خود منتشر کرد 
و در آن با اشاره به ضرورت وجود یک شبکه متمرکز 
خبری به اسم شبکه خبر گفت: قرار است در این 
ادغام شبکه خبر با اداره کل اخبار سیما، یک شبکه 
متمرکز خبری به اسم شبکه خبر داشته باشیم. 
دیگر ضرورتی ندارد که کانال عوض کنید. برای هر 

بخش خبری، می توانید به شبکه خبری متمرکز 
خبر رجوع کنید. حال باید دید این رویکرد جدید 
صدا وسیما تا چه اندازه تاثیر گذار و مخاطب پسند 

خواهد بود. 
 شایعه نامه رئیسی به رهبری

روز گذشته بود که مطلبی در فضای مجازی 
منتشر شد مبنی بر اینکه سید ابراهیم رئیسی 
بابت عملکرد معاونت سیاسی صداوسیما به مقام 
معظم رهبری نامه ای نوشته که مستندات آن بالغ 
بر ده ها صفحه بوده و در آن اشاره شده که معاونت 
سیاسی صداوسیما با گزارش های مغرضانه و جهت 
دار که بنای آن اطلاعات غلط بوده، دائما در حال 
تخریب دولت است و مقام معظم رهبری نیز دستور 
بررسی مستندات را داده اند که پس از بررسی ها این 
مستندات تایید شده است. این در حالی است که 
علیرضا خدا بخشی در 27 مهرماه از سوی پیمان 
جبلی به معاونت سیاسی صداوسیما منصوب شده 
است. البته آن طور که برخی کانال های خبری در 
فضای مجازی عنوان می کنند برخی اقدامات وی در 
این معاونت باعث بروز اختلافاتی میان رئیس صدا 
و سیما با معاون سیاسی خود شده است. حال اینکه 
این خبر چه میزان صحت داشته باشد خود جای 
تامل و بررسی است که صدا و سیما چه رویکردی در 

این خصوص از خود نشان خواهد داد. 
 تکذیب خبر مکاتبه 

در پی انتشار خبری مبنی بر مکاتبه رئیس جمهور 
با مقام معظم رهبری و ابراز گلایه از عملکرد معاونت 
سیاسی صداوسیما نسبت به دولت، مدیرکل روابط 
عمومی ریاست جمهوری این خبر را تکذیب کرد. 
از صبح دیروز شایعاتی مبنی نامه نگاری آیت ا.. سید 
ابراهیم رئیسی با مقام معظم رهبری درباره عملکرد 
معاونت سیاسی صداوسیما در مواجهه با اخبار 
دولت در فضای مجازی مطرح شد که مدعی بود 
پس از بررسی گلایه های رئیس جمهور، تصمیماتی 
برای تغییر رویکرد رسانه ملی در این خصوص اتخاذ 
شده است. محمدمهدی رحیمی مدیرکل روابط 
عمومی ریاست جمهوری با تکذیب این ادعا تأکید 
کرد: »رئیس جمهور مکاتبه ای با رهبر معظم انقلاب 

در خصوص صداوسیما نداشته است.«

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
رئیس هیات مذاکره کننده ایران که 
به منظور مشورت با مقامات ارشد 
کشورمان در سفری کوتاه به تهران 
بازگشته بود، صبح روز چهارشنبه و 
در میان انبوه انتقادات نمایندگان مجلس نسبت به توافق 
وین برای ادامه مذاکرات به اتریش بازگشت. با این وجود به 
گفته مقامات ایران و 1+۵، مذاکرات احیای برجام به مرحله 
نهایی رسیده است و دو طرف باید درباره چند موضوع باقی 
مانده تصمیم سیاسی بگیرند. تصمیمات سیاسی که شاید 
تحت تاثیر تحولات اوکراین و بحران انرژی نیز قرار گیرد و 
تبعاتی برای طرفین در پی داشته باشد. تبعاتی که باید به 
آن کارشکنی های برخی کشورهای منطقه را نیز اضافه کرد 
که سنگ اندازی آن ها جنبه میدانی نیز پیدا کرده است. 
در راستای بررسی این مسائل »آرمان ملی« گفت وگویی با 
مرتضی مکی، تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی داشته 

است که در ادامه می خوانید. 
 سفر کوتاه مذاکره کننده ارشد ایران به تهران و 

بازگشت او به وین به علت خاصی رخ داده بود؟
روند مذاکرات احیای برجام با توجه به خواسته های جدیدی 
که روسیه از آمریکا داشته است تا طبق آن ضمانت کتبی به 
روسیه داده شود تا بتواند با ایران تجارت داشته باشد و برجام به 
جنگ اوکراین و تحریم های پیرامون آن مربوط نشود، چالش 
جدیدی را در مسیر احیای برجام ایجاد کرده است. در همین 
راستا شاهد بودیم که نمایندگان اروپایی به پایتخت های خود 
بازگشته اند و همزمان نیز مذاکره کننده ایران نیز به تهران 
بازگشته است که صبح چهارشنبه مجدد به وین بازگشت. این 
بازگشت و اینکه عنوان می شود مذاکرات به پایان رسیده و 
صرفا باید یک تصمیم سیاسی گرفته شود از جمله نشانه های 
خوبی است که در روزهای اخیر به وجود آمده و می تواند 
نویدبخش احیای برجام در روزهای آینده باشد. مذاکره 
کننده ارشد اروپا نیز اذعان کرده است که اروپا می خواهد 
هر چه زودتر توافق شکل گیرد که این نیز یک پالس مثبت 
دیگر در این زمینه است که طرفین می خواهند هر چه زودتر 
به نتیجه برسند. ایران نیز با وجود اینکه روسیه چالش جدید 
ایجاد کرده است اما اراده محکمی دارد تا برجام را احیا کند. 
ایران باید در این روزها بسیار هوشمندانه عمل کند و این گونه 
نباشد که بین همکاری با روسیه و احیای برجام مجبور باشیم 
به سمت یک گزینه حرکت کنیم. باید به گونه ای رفتار کرد 
که هر دو مورد را برای خود حفظ کنیم. ایران باید به سمتی 
حرکت کند که هم از مزایای سیاسی و اقتصادی روسیه 

استفاده کند و هم از مزایای احیای برجام برخوردار شود. 
 حمله اسرائیل به یک مرکز نظامی ایران در سوریه 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
اسرائیل همواره تلاش کرده است در مسیر احیای برجام 
چالش هایی ایجاد کند و همیشه در این عرصه حضور داشته 
است. امروز بازی قدری پیچیده تر است زیرا اسرائیل با 
روسیه نیز روابط خوبی دارد و معادله به علت جنگ اوکراین 
پیچیده تر می شود. امروز این فرصت برای اسرائیل به این 
علت به وجود آمده است تا راحت تر اهدافی را در سوریه 
مورد حمله قرار دهند و مشخصا شرایط بسیار حساس شده 
است. به نظر نمی رسد که ایران در این بازه زمانی با وجود این 
معادله پیچیده وارد بازی خطرناکی شود زیرا با توجه به جنگ 
اوکراین و روابط نزدیک روسیه و اسرائیل، کار سخت خواهد 
شد. سیاست ایران در این بازه زمانی این است که مساله 
اسرائیل و روسیه را از هم جدا کند تا مشکلی برایش پیش 
نیاید. ایران اراده خود را معطوف به احیای برجام کرده و 

نمی خواهد چالش …
 حساسیت های داخلی و تحت فشار قرار دادن تیم 
مذاکره کننده هسته ای با چه هدفی صورت می گیرد و 

آیا مواضع آن ها برای ایران مثبت است؟
در وهله نخست باید توجه داشت که هیچ تضمینی بزرگ تر 
از این نیست که ایران از فرصت ریاست جمهوری بایدن و 
تحولات اوکراین حداکثر استفاده را کند. ضمن اینکه ایران 
به پیشرفت های هسته ای دست یافته است که رئیس جمهور 
بعدی آمریکا نمی تواند این پیشرفت ها را از ایران بگیرد. اگر 
بخواهند مجددا خدشه ای بر برجام وارد کنند، مسیر بازگشت 
به عقب طی خواهد شد و این خواسته آن ها نیست. به نظر من 
بهترین فرصت و بهترین تصمیم برای ایران استفاده حداکثری 
از فرصت احیای برجام در جهت رشد و رونق اقتصادی و کسب 
بازار از دست رفته نفت و گاز جهانی است. تیم مذاکره کننده 
هسته ای ایران برخلاف تصور احساسی عمل نکرده است و به 
خوبی در روزهای اخیر مذاکرات را پیش برده است. باید توجه 
داشت که نمایندگان مجلس در این مقطع زمانی نمی توانند 
در خصوص برجام تصمیم گیری کنند و مدیریت آن برعهده 
شورای عالی امنیت ملی است و این نهاد بالادستی است که 
در خصوص مذاکرات تصمیم گیری می کند و نباید بیش از 
این کارشکنی کرد. مجلس امروز نمی تواند در مسیر مذاکرات 
خللی ایجاد کند و باید بر سایر مسائل متمرکز شود. قطعا 
گام  های نهایی برای احیای برجام برداشته خواهد شد چرا 
که گفته می  شود آمریکایی  ها با بسیاری از خواسته  ها در لغو 
تحریم  های غیرهسته ای توافق کردند و تنها همین موضوع 
گزارش آژانس مانده است که باید ببینیم آقای گروسی 
حرف هایی که در تهران زده است را پس از جلسه شورای حکام 
نیز تکرار می کند یا خیر. چون معمولا ایشان در خارج از ایران 
به نحو دیگری رفتار می  کند. باید دید که نظر آقای گروسی 
در روزهای آینده تا چه حد مثبت است. طبیعتا توافقات با 
گروسی هرچقدر مثبت باشد، مذاکرات احیای برجام زودتر 
به نتیجه خواهد رسید. نقش آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در توافقنامه برجام، نقش ناظر فنی است یعنی بر تعهدات 
هسته  ای ایران طبق توافقنامه برجام نظارت می  کند. در سال 
1397 که آمریکا از برجام خارج شد، آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در 1۵ نامه به شورای حکام در تعهد ایران به توافقنامه 
برجام تاکید کرده بود و این تعهد حتی تا یک سال پس از 
خروج آمریکا از برجام تداوم داشت و پس از یک سال، ایران در 

پنج مرحله تعهدات خود را به حالت تعلیق درآورد.

چرا برخی درصدد به حاشیه راندن تصمیم گیران اصلاحات هستند؟
»نه« به »بازنشستگی خاتمی و نبوی« 

  مهدی آیتی: خاتمی و بهزاد نبوی اعلام بازنشستگی سیاسی کنند
آرمان ملی – مطهره شفیعی: »خاتمی و بهزاد نبوی اعلام 
بازنشستگی سیاسی کنند« این موضوع را روز گذشته مهدی 
آیتی فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح و درباره دلایل رسیدنش 
به این نتیجه در ابتدا درباره انتخاب مجدد بهزاد نبوی به ریاست 
جبهه اصلاحات ایران گفت: »قبلا هم راجع به این موضوع صحبت 
کردیم که جبهه اصلاحات اگر بخواهد وارد مراحل تکاملی بشود 
باید یک نوگرایی را شروع کند همان گونه که همه احزاب وقتی که 
دوره هایی را می گذرانند سیاستمداران کنار می روند و نخبه های 
سیاسی مدیریت احزاب را بر عهده می گیرند الان در ایران اصلا 
حزب به معنای حزب نداریم چون قوانین کشور ما هیچوقت در 
رابطه با فعالیت احزاب شفاف نیست و احزاب خودشان پایبند به 
اساسنامه ها نیستند و عمرکوتاهی دارند. در ایران احزاب قدیمی 
فقط حزب توده، فداییان اسلام و موتلفه بودند ولی احزاب دیگر 
به معنای حزب نبودند الان هم جبهه اصلاحات در یک حالت 
نیمه تعطیل به سر می برد یعنی مردم دیگر علاقه مند به دو قطبی 
اصلاحات- اصولگرایی نیستند در اصولگراها هم اینگونه است و اگر 
حزبی داشته باشند مردم از فراخوان آن ها حمایت نمی کنند. اگر 
واقعا راست می گوید و می خواهند از فرد به جمع برسند باید اعلام 

بازنشستگی سیاسی کنند و کناره گیری کنند.«
 بازنشستگی خاتمی برای چه؟

در حالی آیتی خواهان اعلام بازنشستگی از سوی خاتمی است 
که سیدمحمدرضا خاتمی به تازگی گفته است: »آقای خاتمی به 
مقامات کشور و دوستانشان گفتند که دیگر وارد صحنه عملیاتی 
سیاست نخواهند شد.« این سخن در حالی مطرح می شود که 
چندی پیش آذر منصوری، دبیرکل حزب اتحاد ملت هم بیان 
کرده بود خاتمی نمی خواهد لیدر اصلاحات باشد و هیچ وقت هم 
چنین ادعایی نداشته است. غلامرضا ظریفیان هم می گوید: »هیچ 
انسان متعهد و متعارفی خودش را از جامعه اش جدا نمی کند و 
کسی که سال ها در عرصه سیاست ورزی سالم بوده و حرف مردم 
را زده است، نمی خواهد که بازنشسته شود. حتما آقای خاتمی هم 

همین طور است و سابقه او چه قبل از انقلاب و چه بعد از انقلاب 
نشان می دهد که او اهل درد و معناست و از اوضاع و احوال مردم 
جدا نیست. رهبری اصلاحات هم عنوانی است که جامعه به او داد 
و آقای خاتمی هیچگاه نگفت که من رهبر اصلاحاتم. اکنون هم او 
به هیچ وجه از دفاع از حقوق مدنی، دینی و اخلاقی کوتاه نمی آید.«

 مخالفان خاتمی چه می گفتند؟
آنچه از سوی آیتی مطرح شد، پیش از این هم محل بحث 
اصلاح طلبان بود به ویژه کرباسچی دبیرکل سابق حزب کارگزاران 
که بارها رهبری جریان اصلاحات از سوی خاتمی را مورد تردید 
قرار داد. به عنوان نمونه گفته بود: »آیا به واقع آقای خاتمی 
اصلاحات را رهبری می کنند؟ این که زمانی در جریان انتخابات 
یا در مسئله و حوزه دیگری ایشان اظهارنظر نکنند و همه به نظر 
ایشان احترام بگذارند به  معنای رهبری نیست. رهبری یعنی ورود 
به مسائل، مدیریت و ساماندهی آنها. رهبری یعنی اگر زمانی به 
مشکلی برخورد کردیم او بیاید و مشکل را حل وفصل کند... نه 
آقای خاتمی چنین ادعایی داشته اند که رهبر مجموعه جریان 
اصلاحات هستند و نه جریان اصلاحات با هم بر سر رهبری 

جریان اصلاحات توافق کرده اند« اما سیدحسین مرعشی از 
جایگاه سخنگوی حزب کارگزاران که سابقه عضویت در 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان، را هم دارد، هم 
حزبی خود و سایر چهره های اصلاح طلب را به آرامش، 
همفکری و همراهی دعوت می کند. او ضمن عذرخواهی 

از همه اصلاح طلبان، سیاسیون و مردم می گوید: 
»هر نوع تخطئه و تخریب در هر سطح، آب 
ریختن بر کوره مشکلات ملی است.« پس 
از اظهارات سیدمحمدرضا خاتمی مبنی بر 

عدم ورود برادرش به سیاست هم اما احمد 
حکیمی پور، دبیرکل حزب اراده ملت 

تاکید می کند که باید منتظر ماند 
و نظر نهایی در خصوص کنار 

کشیدن از رهبری جریان اصلاحات را از زبان سیدمحمد خاتمی 
شنید، اما اگر این اتفاق رخ دهد، قطعا فرصتی برای اصلاح طلبان 
فراهم خواهد شد تا دیگر به یک فرد متکی نباشند و سیاست های 
مطلوب خود را از دریچه نهادهای جمعی قدرتمند پیگیری کنند. 

 منافع ملی دغدغه بهزاد نبوی 
درخواست بازنشستگی سیاسی بهزاد نبوی هم بیش از همه به 
یک شوخی شباهت دارد. مردی که تمام عمر خود را وقف اصلاح 
و اصلاحات در کشور کرده، منت بزرگی بر اصلاح طلبان و مردم 
گذاشته که ریاست جبهه اصلاحات را پذیرفته است. هجمه های 
زیادی سال هاست روانه بهزاد نبوی می شود اما او با قامت خمیده 
همچنان برای بقای اصلاحات و تحقق خواست مردم تلاش 
می کند. او به دولت رئیسی هم کمک فکری می کند و اعتقاد 
راسخش بر این است که نباید با سیاسی کردن موضوعات از کمک 
به مسئولان هر چند رقیب سیاسی باشند اجتناب کرد. به عنوان 
نمونه در آبان سال جاری عصر ایران نوشت: »گفتم هیچ راهی 
نداریم بجز رساندن حداقل نیازهای توده مردم با قیمت پایین و 
ثابت به دستشان. گفت منظورت همان سهمیه بندی و کوپن است؟ 
گفتم همان هم باشد من اشکالی نمی بینم و افتخار هم می کنم 
ولی امروز با داشتن کارت ملی هوشمند نیاز به آن کارها نیست 
شما می توانید خیلی ساده تر حداقل نیازها را برای مردم تأمین 
کنید. البته این را تازه در ماه رمضان دو سال پیش از من پرسید که 
امروز وضعیت به مراتب بدتر است. من دو توصیه به حکومت دارم؛ 
یک اینکه هرچه زودتر مشکل برجام و تحریم ها را حل کنند. 
نه اینکه این باعث شود همه مشکلات حل شود، نه، بلکه 
این باعث می شود تا حداقل مردم بتوانند نفس بکشند و 
تا شرایط به حالت نیمه عادی برنگشته یک طرح شبیه 
سهمیه بندی برای تأمین حداقل نیازهای مردم به شکل 
مدرن اجرائی کنند.« در سال 98 هم گفته بود: »نگرانی 
اصلی من برای انتخابات آینده، این نیست که 
اصلاح طلبان و میانه روها رأی نیاورند؛ من 
انتخابات آینده را با امنیت ملی کشور گره 
می زنم. اگر نتوانیم یک انتخابات پرشور ایجاد 
کنیم، امنیت ملی به خطر می افتد. دشمنان 
ما در خارج از کشور به این فکر می کنند که 
می توانند با ایجاد بحران های داخلی، نظام ما را 

سرنگون کنند.«

ظاهرا مجلس تصمیم خودرا برای استیضاح چند وزیر گرفته 
و خبر از برگزاری آنها می دهد. یکی از وزرایی که بیش از همه 
احتمال استیضاح او وجود دارد، وزیر کار یعنی عبدالملکی است 
و دیروز رئیس کمیته صندوق های بازنشستگی مجلس توضیح 
داد: با توجه به اینکه درگیر بودجه بودیم استیضاح وزیر کار به 
سال آینده موکول شد و همچنان مصر هستیم که وزیر کار را 
استیضاح کنیم و در اولین جلسه مجلس بعد از تعطیلات نوروز 
این اقدام پیگیری خواهیم کرد. محمد کعب عمیر افزود: انتخابات 
آشفته، انتصاب افراد کم سابقه و غیرمرتبط در پست های 
تخصصی از جمله دلایل استیضاح وزیر کار است که به قوت خود 
باقی است. در برخی از هلدینگ ها هم چون صبا انرژی، شرکت 
سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی افرادی منصوب شده اند که 
هیچ گونه تخصصی در این زمینه ندارند. از طرفی رئیس این 
وزارتخانه در حوزه  بازنشستگی برنامه شفافی ندارد. در این مدت 

وزیر کار هیچ گونه تغییر رویکرد و روشی نداشته است.

     

 طرح صيانت 
در خواب زمستانی

بالاخره وزير کار 
استيضاح می شود؟

برادران، کمربند خود را 
سفت تر کنيد!

پس از اعتراضاتی که به تصویب طرح صیانت از سوی 18 
نماینده مجلس صورت گرفت، ظاهرا تصمیم بر آن شده تا مدتی 
این طرح را مسکوت بگذارند. روز گذشته سخنگوی هیات رئیسه 
مجلس اظهار داشت: مجلس هفته آینده جلسه علنی خواهد 
داشت و از روز یکشنبه کار خود را         ادامه خواهد داد و هر زمان که 
نظرات شورای نگهبان درباره بودجه 1401 به مجلس ارسال شود 
موضوع در دستورکار صحن قرار خواهد گرفت. سید نظام الدین 
موسوی با اشاره به بحث ها و نظرات درباره نحوه رسیدگی به طرح 
حمایت از کاربران در فضای مجازی افزود: تا پایان تعیین تکلیف 
نهایی بودجه در مجلس به این موضوع ورود نخواهیم داشت و 
پس از اتمام بررسی کار بودجه و ابلاغ آن برای اجرا، هیأت رئیسه 
درباره نحوه رسیدگی به این طرح تصمیم گیری خواهد کرد. 
رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران هم گفت که به 
قانون گذاری در زمینه فضای مجازی معتقد است، اما نه به طرح 

صیانت است. 

محسن مقصودی مجری و تهیه کننده برنامه »ثریا« خبر از 
جلوگیری از پخش زنده این برنامه با موضوع توافق هسته ای وین 
داد. وی در صفحه شخصی خود نوشت: »یک ساعتی هست با 
مهمان ها در استودیو منتظر ماندیم، متاسفانه برنامه زنده امشب 
ثریا با موضوع توافق وین، نیم ساعت قبل از پخش به دستور 
جایی که نمی دانم کجاست کنسل شد. ادامه راه دولت قبل به 
جایی نمی رسد، چه در برجام و چه در بستن فضای مجازی.« 
حسام الدین آشنا هم به پخش نشدن دیشب برنامه ثریا واکنش 
نشان داد. حسام الدین آشنا در واکنش به عدم پخش برنامه ثریا، 
در توئیتی نوشت: احتمال بدهید مشکلات قبلی برنامه ثریا هم 
ناشی از دولت قبل نبوده است بلکه شاید حمایت های فراسازمانی 
قبلی از این برنامه ناشی از برخی رویکردهای تقابلی با دولت قبل 
بوده است. برادران کمربند خود را سفت تر کنید چرا که نقد و 
حتی تخریب دولت قبل هزینه چندانی نداشت اما اکنون دوران 

دیگری است. 

»آرمان ملی« تحولات اخیر پیرامون صداو سیما را بررسی می کند:

دولت از عملکرد معاونت سیاسی صداوسیما ناراضی است؟
  ریاست جمهوری:  خبر مکاتبه رئیس جمهور با رهبری درباره صداوسیما صحت ندارد


